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ACTA DE LA REUNIÓ PERMANENT DEL CONSELL ESCOLAR 

DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 
 
 
Data: 19 de desembre de 2023 
Lloc: Presencial a la Seu del Districte 
Hora inici: 17:00h 
Hora finalització: 19:45 h 
 
 

Presideix:  

- Dídac Ramírez Casas, Conseller d’Educació del Districte de Nou Barris 
 
Assistents: 
 
Pel sector de la Direcció de Centres educatius Públics 

- Àngels Cadena Bordoll. Direcció CP 
- Elena Ràfols Canela. Direcció CP 

 
Pel sector de Professorat de Centres educatius Públics 

- Vanesa Rodríguez. Professorat CP 

- Eva de Carquero Pérez. Professorat CP 

 

Pels sector família de Centres Educatius Públics 

- Cristina Martín Molín. Família CP 
 

Pel sector AFA de Centres Educatius Públics 
- Meritxell López Caba. AFA CP 

 
Pel sector dels consellers 

- Carles Benito Lupiñez.  Consellera BCN Comú 

- Joaquím Sangrà i Morer. Conseller ERC 

- David Puértolas Román. Conseller de JuntsxCat 

- Maria Nieves Ros Seivane. Consellera PPC 

 

Pel sector entitats 
- Montserrat Gaja Rodríguez 

 

Pel sector de l’administració educativa 
- Judit Rifà. Consorci d’Educació. Territorial Consorci Educació 
- Juan Carlos Barroso Sánchez. Serveis Educatius Nou Barris 
- Josep Antoni Martínez Martínez. Inspecció districte Nou Barris 

 
Pel sector sindicats: 

- Juan Carlos Bondia, USTEC 
 
Convidats: 

- Rosa Blasi. Direcció CP 
 
Secretària 

- Marisol Zuil, Consell Educatiu Municipal de Nou Barris 
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ORDRE DEL DIA: 
 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la darrera sessió 

 

2. Eleccions dels Consells Educatius  
 

3. Informacions d’interès:  Representants Municipals, Debat de Debats, Diagnosi 
AFA’s de Nou Barris 
 

4. Matrícula curs 23-24: Escoles Bressol, infantil, primària i secundària.  
Matrícula d’estiu i matrícula continuada 
 

5. Canvis Pla de Xoc – Motxilles educatives  
 

6. Activitats de lleure: Tardes educatives i Extra Extra  
 

7. Precs i preguntes 
 

8. Torn obert de paraules 
 
 
 
 
En Dídac Ramírez, com a president del CEMD dona la benvinguda als assistents i 
proposa un canvi en l’ordre dels punts a tractar per la petició de gestió del temps que 
fan els ponents. 
 
 
4. La matrícula del curs 2023-24  
 
4.1. A les Escoles Bressol i les escoles de música 
 
L’ Alícia Aguilera, Direcció de Centres Educatius Municipals, informa amb dades 
exhaustives de les places que s’ofereixen als centres educatius de la ciutat i de Nou 
Barris en concret, s’adjunta el powerpoint de suport.  
 
Destaca que totes les zones educatives que marca el CEB tenen EBM, que a Nou 
Barris són 13, més una llar d’infants. Fa esment de la nova EBM Torre del Rellotge, 
que amplia a 72 places més l’oferta del Districte de Nou Barris.  
 
Els infants amb dictamen NESE són 24. Es compta amb un equip de 5 professionals 
per reforçar l’educació inclusiva. 
 
L’Elena Ràfols comenta que a la l’EBM Aqüeducte tenen un 80% d’infants en 
seguiment dels serveis socials i en canvi no  entren com a NESE B i per tant tenen 
l’atenció educativa específica que els correspondria.  
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L’Alícia diu al respecte que l’accés a l’escola bressol no és un dret universal, que 
s’aplica una tarifació social i que un 60% de les famílies estan en el tram 1, per tant en 
una situació complicada.  
 
Les NESEB faciliten l’entrada a l’Escola bressol  en casos d’alt risc social i aquesta 
opera com un element de protecció. Des del curs passat tots els infants que tene 
expedient obert a l’Equip Atenció Infància (EAIA) tenen plaça reservada NESEB. I 
estan treballant per tal que s’obrin més places en els casos de seguiment pels serveis 
socials. 
 
L’Àngels Cadena comenta que tenim molts alumnes NESEB a Nou barris i no hi ha 
prou recursos destinats als 0-6 anys, s’observen disfuncions al mapa de Districte i 
ciutat i s’incrementen els casos NESEB. 
 
En Josep Anton Rodríguez afegeix que, les famílies a principis de curs no tenien 
places suficients. 
 
L’Alícia exposa els serveis que ofereixen els espais familiars de criança municipal i en 
concret a Nou Barris. Hi ha altres serveis que es denominen espais familiars que  no 
es corresponen a la nomenclatura. 
 
En Dídac Ramírez comenta que hi ha famílies que van a l’espai familiar quan el que 
volen és escola bressol. 
 
Alícia respon que les famílies en cada moment trien un recurs i que els diferents 
formats conviuen. 
 
En Josep Anton informa que hi ha casos enganyosos que estan comunicats al 
Consorci d’Educació. 
 
L’Alícia continua amb l’oferta formativa i les activitats que se’n deriven de les Escoles 
Municipals de Música,  en concret a la ubicada a Nou Barris amb l’ alumnat 
majoritàriament vinculat al territori. 
 
L’ Elena Ràfols considera que per a una atenció  de qualitat les ràtios dels infants a les  
EBM han de ser més baixes i s’enceta un diàleg al respecte. 
 
 
6. Activitats de lleure:  
 
6.1.Tardes Educatives  
 
La Isabel Moreno, Direcció de Serveis d’ Educació, informa del Programa de Tardes 
Educatives i del seu abast, que és assegurar que els infants i adolescents de la ciutat, 
de 6 a 17 anys, gaudeixin d’activitats extraescolars de qualitat. Aquest és el primer any 
i per tant el programa està en creixement. 
 
Per això les entitats organitzadores han d’habilitar-se. El funcionament és similar al de 
l’oferta de les activitats esportives. Si volen participar a l’oferta del mes de setembre 
2024, ho hauran de fer abans del 30 d’abril del 2024. L’habilitació pot ser durant tot 
l’any. 
 
L’oferta versarà sobre d’activitats d’àmbit cultural, artístic, científic i tecnològic, s’exclou 
la disciplina musical. Aquesta la poden demanar a centres públics i concertats, 



 

 

Consell Educatiu Municipal del Districte de Nou Barris 

Acta Plenari 19/12/2023       - 4 - 

 

indistintament. Es preveuen d’ajuts econòmics, per permetre l’accés al major nombre 
d’infants. L’administració té tres programes amb beques: Les Tardes educatives, 
Convivim esportivament i les activitats de vacances, s’està treballant per tal que les 
beques s’unifiquin en un sol procés. 
 
La inscripció i les beques es tramiten online i durant les dates de sol·licitud s’habiliten 
suports, com els punts d’atenció que es van establir a la seu del Districte.  
 
Les entitats habilitades a Nou Barris van ser 3: AFA IE Trinitat Nova, Vozes i Dinàmic. 
Es van oferir 47 activitats en 11 centres educatius. Es van aprovar 1.053 ajuts 
econòmics. 
 
Es fan preguntes específiques referides al programa que la Isabel contesta i amplia 
alguns aspectes per esvair dubtes de la informació donada. 
 
En Carles Benito diu que si es comparen les entitats esportives i les culturals, les 
esportives tenen mes muscle, les culturals no tenen tanta capacitat contractual. 
 
S’adjunta el powerpoint de l’exposició per poder consultar la informació. 
 
 
6. 2. Extra – Extra! 
 
En Suso López, Pla de Barris, presenta el programa Extra- Extra d’activitats de lleure 
com una part de Caixa d’Eines. Fa referència al caràcter d’excepcionalitat del 
programa ja que s’emmarca en els territoris amb Pla de Barris. Aquests són: Zona 
Nord, Verdum-Roquetes, la Prosperitat, Turó de la Peira i Trinitat Nova. 
 
Les disciplines de les activitats són artístiques, científiques, culturals i tecnològiques.  
Les activitats son gratuïtes per a infants i adolescents. Amb 720 places ofertes i 44 
activitats totals.  Es realitzen a 16 centres educatius (primària i secundària) i a 5 
equipaments del Districte de Nou Barris. Amb un aprofitament del 82% d’assistència. 
 
S’obre un debat sobre la compatibilitat d’ambdós programes i es conclou que són 
compatibles i conviuen les dues opcions.  
 
El Suso planteja la continuïtat de Pla de Barris 2025-28, sense especificar on serà i la 
continuïtat de l’Extra Extra durant dos cursos. I amplia en  l’adaptació al territori de 
l’oferta d’extraescolars. 
 
La Rosa Blasi pregunta si pel 2025 es preveu ampliar el pla de Barris a la Guineueta. 
Ja que s’han donat canvis en la matriculació que afecta la vulnerabilitat de l’alumnat. 
 
L’Àngels diu que amb l’augment de l’ús social de les escoles s’ha de trobar una solució 
per les consergeries de tardes, hi ha moltes activitats fins les 20:30 h. 
 
La Meri López recolza la proposta i proposa que a secundària s’obrin places a 3r i 4t 
ESO, ja que amb només 1r i 2nESO costa d’omplir les places. 
 
El Suso López respon que fins a finals del 2024 l’Extra Extra continuarà als barris on ja 
s’ oferta i que a hores d’ara no es pot determinar on més s’estendrà la convocatòria. 
 
S’adjunta el powerpoint de suport a l’exposició amb la informació. 
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4.2. Com ha estat la matricula dels curs 2023-24 a Infantil, Primària i Secundària 
 
La Judit Rifà, referent territorial Consorci d’Educació, explica les dades de la 
matriculació als centres educatius a nivell de ciutat i aporta la comparativa amb Nou 
Barris i els altres districtes. 
 
Destaca la baixada progressiva de la natalitat en els grups per edats, baixa de major a 
menor edat. Es mantenen el percentatges de matrícules a l’escola pública i concertada 
a I3 i 1r ESO. 
 
Augmenta la detecció d’alumnat amb vulnerabilitat socioeducativa. I amb NESE B per 
sobre del 35% de vulnerabilitat a la majoria de zones educatives de Nou Barris. S’ha 
fet un esforç important per lluitar contra la segregació dels alumnes i es continua 
incidint en aquest aspecte per compensar els centres educatius. 
 
L’Àngels Cadena esmenta l’alt índex de matricula viva al Districte.  
 
La Judit Rifà anota que la matrícula queda compensada amb les entrades i sortides de 
l’alumnat als centres. És a dir, hi ha famílies que s’instal·len de nou al territori i d’altres 
que marxen. Amb tot la matricula viva ha estat molt elevada, respecte a altres territoris 
de la ciutat. 
 
5.- Pla de Xoc – motxilles educatives. 
 
La Judit Rifà explica els canvis que s’han donat referent a les mesures de suport a 
l’escolarització 2023-24, recollides en resolució DOGC, relativa al desplegament de pla 
de xoc contra la segregació i per a la igualtat d’oportunitats (motxilles escolars) i l’èxit 
educatiu. 
 
Al centres públics les mesures són homogènies, amb els mateixos criteris, beneficis 
per l’alumnat i finançament. Explica el criteri que per zones la complexitat sigui igual a 
tots els centres. 
 
Es distribueixen en:  - Pla de Xoc: I5, 1r i 2n Primària, 3r i 4t ESO.  

- Motxilles escolars: I3, I4 i 1r i 2n ESO. 
 
Es beneficia l’alumnat NESE B. Es reforça el finançament.  Els centres d’educació 
especial s’integren a les mesures del Pla de Xoc.L’alumnat es beneficia en quant a 
material didàctic, fungible, roba esportiva, sortides i colònies.  
 
En aquest apartat s’obre un cert debat amb material a l’escola concertada. 
 
L’Àngels diu s’hauria d’obrir un debat dels drets dels infants a una educació 
continuada. 
 
 
3. Eleccions dels Consells Educatius  
 
El Dídac fa esment al procés electoral dels consell educatius. 
 
S’acorda que s’enviarà recordatori de les dates. I dels processos dels diferents 
processos electorals del  Consell Educatiu Municipal de Districte i de ciutat. 
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S’informa  de la renovació dels Representants Municipals als consells escolars de 

centre,  del cicle de Debat de Debats i de les comissions de treball del Consell 

Educatiu Municipal de Barcelona. 

 

7. Precs i preguntes 

L’Àngels demana  que des del Districte es recullin les aportacions dels agents de la 

comunitat educativa per dur les propostes a Planificació. Fa una reflexió sobre el pas 

enrere en quant a participació democràtica i que hi ha aspectes com la mobilitat i les 

zones frontereres que no es tenen en compte. 

La Rosa diu que infants ordinaris de Nou Barris van a Horta. Horta té un índex de 

NESEB de 3 alumnes, mentre que l’Escola Àgora per exemple en té 11 d’alumnes 

NESEB. 

La Judit respon que no és una qüestió fàcil de resoldre, que els casos estan 

identificats i que és una qüestió prioritària per gerència. 

En Juan Carlos Bondia comenta sobre mancances de centres educatius que ha visitat. 

La Judit diu que ho anota per contrastar-ho 

En Dídac  respon que reculli aquestes i que els donarem curs on correspongui . 

Judit informa  referent a les preguntes de Postobligatòria: Guineueta farà formació en 

prevenció i seguretat; canvi de lloc de l’AFA Ciutat Meridiana a Sant Joan de la Creu. 

Finalitza la sessió a les 19:45 h 


